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This exhibition is not about Harald Szeemann and his 1975 traveling exhibition The Bachelor 
Machines, nor is it about sexual difference. It is not located here, nor there. Yet it does not 
aim toward a set of indeterminate, open-ended interpretations, where meaning is subjective 
or endlessly deferred. Through the connective body of our “archive,” this exhibition aspires to 
open up a third domain in which the figure of Szeemann is purged. 

The horror, the horror, the horror: Harald Szeemann and the Archive comes as the result of an invitation 
to critically comment on Szeemann’s The Bachelor Machines, an exhibition which first took place at the 
Kunsthalle Bern, Switzerland. Its primary motive is methodological. We, the curators, ask a question that 
has informed our entire process: is it possible to produce a dialectical argument in curatorial terms? 

Initially intended as a critical response to The Bachelor Machines, our show sought to question the myth-
producing thematic exhibition as canonized by Szeemann. Such an exhibition is one that appears as a 
purported organic unity, in which the activities that led to its production are disregarded in favor of a 
comprehensive and unified narrative woven through the objects on display. In his role as exhibition-maker, 
Szeemann also established the figure of the independent, and often authoritative, curator as we know it 
today – a position within the art field which has greatly enhanced the dominance of this type of exhibition.

We aimed for a collaborative, process-oriented approach that would serve to reveal the tensions and 
disagreements inherent to the exhibition’s production, and highlight the risk of the erasure of differences, 
which typically accompanies a singular, curator-authored theme. But rather than merely displaying a 
social network, we resolved to produce a show that was about something. A disjuncture became apparent 
between the two strands of our thinking: the necessity for a “theme” on the one hand, and our desire to 
reveal our working process on the other. For the former, we proposed to return to what was overlooked 
in Szeemann’s premise for his exhibition: the question of sexuality. 
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In his inclusion of Marcel Duchamp’s The Large Glass (or The Bride Stripped Bare of Her Bachelors, Even; 
1915-1923), Szeemann curiously ignores the upper half of Duchamp’s two-paneled mixed media work 
that is made up of “the bride” and titles his exhibition after the lower half, which is composed of “the 
nine malic moulds” or “the bachelor machines.” The curator thus erases the question of sexual difference 
inscribed in Duchamp’s work. We returned to Duchamp’s The Large Glass in its entirety and reintroduced 
the psychoanalytic term of sexual difference, which, since the 1970s, has retreated in favor of the more 
popular term “gender.” We welcomed wide-ranging and contradictory positions from the artists to whom 
we proposed this “theme,” and strove to expose the clashes of discourses, political tendencies, and 
personal proclivities in order to consider the possibilities and failures of collaboration as a working method. 

The thematic exhibition we were putting forward, however, was corrective in character and remained 
entrapped within a binary still haunted by Szeemann’s specter. It is here that we returned to the second 
strand of our thinking and asked ourselves: how can the documentation of our process propose a third 
route that is not reducible to neither a Szeemannian thematic exhibition, nor its corrective? We did not 
have access to Szeemann’s enormous archive, but we found ourselves amassing a monstrous body of 
our own - a Frankenstein!  Through the documentation of our process, including email exchanges, audio 
recordings, and visual material, we carved out a space in our display that evades the thematic exhibition 
on sexual difference and the aura of Szeemann’s methods. In preparing a show about something – one 
meant to take a distance from Szeemann and his curatorial practice – we produced an exhibition that is 
not really about something. Rather, it engages with the very process of exhibition-making by exposing its 
apparatus. 

Through unmasking meta-questions related to the apparatus of exhibition-making, this exhibition is a 
proposal that only exists negatively, via the confrontation between our curatorial position and the artists’ 
contributions on one level, and in the clash between a thematic exhibition and the documentation of its



process on another. The horror, the horror, the horror attempts to resolve the disjuncture between a unified 
whole and the process by which it is produced; thus, it acknowledges Szeemann, and his methods, yet it 
firmly refuses to reproduce his myth.
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المســتوى الأول، والتصــادم بيــن المعــرض الموضوعــي والوثائــق المتعلقــة بمراحــل انتاجــه علــى مســتوى 
الآخــر. يحــاول هــذا المعــرض » الرعــب، الرعــب، الرعــب " فــي حــل الخــاف بيــن فكــرة الوحــدة المتكاملــة 

وعمليــة إنتاجهــا، بحيــث أنــه يعتــرف بزيمــان وأســاليبه ويرفــض إعــادة انتــاج أســطورته.
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تجاهله في فرضية زيمان في معرضه: ألا وهي مســألة الجنســانية.

ــن  ــة م ــروس العاري ــا "الع ــه أيض ــارف ب ــا يتع ــر" او بم ــاج الكبي ــامب " الزج ــيل دوش ــل مارس ــه لعم ــي إدراج ف
عزابهــا، حتــى؛ ١٩١٥ - ١٩٢٣"، تجاهــل زيمــان علــى نحــو مثيــر للفضــول القســم العلــوي مــن عمــل دوشــامب 
المكــون مــن قســمين، القســم الأول هــو " العــروس " ، بينمــا أخذ القســم الســفلي "تســعة قوالب مــن الماليك" 
أو "آلات العازبــة" عنوانــا لمعرضــه. وهــو بهــذا الأســلوب يمحــو مســألة الاختــاف الجنســي الظاهــر فــي عمــل 
دوشــامب. عدنــا إلــى عمــل دوشــامب " الزجــاج الكبيــر" واقترحنــا إعــادة إدخــال مصطلــح التحليــل النفســي 
للاختلافــات الجنســية الحاضــر بقــوة فــي ســبعينيات القــرن الماضــي الــذي اســتبدل بالمصطلــح الشــائع اليــوم 
ألا وهــو "الجنــدر". رحبنــا بتعــدد مواقــف الفنانيــن الذيــن طرحنــا عليهــم هــذا "الموضــوع". وســعينا كقيّميــن 
ــات  علــى هــذا المعــرض الــى كشــف التصادمــات  المتواجــدة فــي الفكــر و الانحيازيــات السياســية و الرغب

الشــخصية، للنظــر فــي إمكانيــات نجــاح أســلوب التعــاون فــي إنتــاج المعــارض. 

مــع ذلــك ، كان المعــرض الموضوعــي الــذي وضعنــاه أمامنــا تصحيحيًــا فــي طبعــه، وبقــى عالقــا داخــل ثنائيــة 
ــة  ــف لعملي ــنا: كي ــألنا أنفس ــا، وس ــن تفكيرن ــة  م ــة الثاني ــى المقارب ــا إل ــا عدن ــان. وهن ــخصية زيم ــة بش ماثل
توثيــق الإنتــاج المقــدرة علــى إظهــار البعــد الثالــث الــذي لا يمكــن اختزالــه فــي نمــط »زيمانــي« )نســبة إلــى 
زيمــان( ، ولا نقيضــه التصحيحــي؟ لــم يكــن لدينــا إمكانيــة الوصــول إلــى أرشــيف زيمــان الهائل ، لكننــا وجدنا 
ــا ، ســواء كان ذلــك مــن  ــا - وهــو فرانكنشــتاين! مــع توثيــق لعمليتن  خــاص بن

ً
أنفســنا نجمــع جســدًا وحشــيا

خــال الحــوارات عبــر البريــد الإلكترونــي، والتســجيلات الصوتيــة والمــواد البصريــة، وقمنــا بتوفيــر مســاحة 
خاصــة فــي معرضنــا تبتعــد عــن نطــاق مبــدأ المعــرض الموضوعــي وعــن اختــاف الجنســي وهالــة أســاليب و 
منهجيــة زيمــان. خــال إعــداد معــرض حــول شــيء مــا – قمنــا بانتــاج معــرض لا يتعلــق حقيقــة بشــيء، ولكنــه 

يتفاعــل مــع عمليــة صنــع المعــارض بحــد ذاتهــا ، مــن خــال إظهــار جهازهــا. 

مــن خــال كشــف اللثــام عــن الأســئلة المتداخلــة المتعلقــة بجهــاز إنتــاج المعــارض، فــإن هــذا المعــرض ليــس 
إلا مقتــرح، لا يتواجــد إلا بشــكل ســلبي، مــن خــال مواجهــة بيــن موقفنــا  كقيّميــن ومســاهمات الفنــان علــى 



هــذا المعــرض ليــس عــن هارولــد زيمــان ومعرضــه المتنقــل "الآلات العازبــة" )١٩٧٥( ولا عــن اختلافــات 
الجنســية. إذ لا يمكــن العثــور عليــه فــي هــذا أو ذاك، ولا يطمــح إلــى ســرد عــددٍ مــن التفســيرات، حيــث 
المعنــى ذاتــي ومتعــدد إلــى مــا لا نهايــة. يهــدف هــذا المعــرض إلــى فتــح مضمــون وبعــدٍ ثالــث مــن خــال 

ــدأ "الأرشــيف" وإبعــاد شــخصية زيمــان وتطهيرهــا.    ــراز مب إب

“الرعــب، الرعــب، الرعــب: هارولــد زيمــان والأرشــيف” يأتــي كنتيجــة دعــوة للتعليــق علــى معــرض 
دافعــه  سويســرا.  بيــرن”،  “كونســتال  فــي  الأولــى  للمــرة  أقيــم  الــذي  العازبــة”،  “الآلات  زيمــان 
ــول  ــئلة ح ــن الأس ــد م ــرح العدي ــا نط ــرض، فإنن ــى المع ــن عل ــا قيّمي ــن بوصفن ــي“ميثولوجي”. ونح الرئيس
منهجيــة عملنــا فيــه: هــل مــن الممكــن إنتــاج أســئلة ديالكتيكيــة وإشــكالية مــن خــال لغــة وممارســة 

التقييــم؟

كاســتجابة نقديــة علــى معــرض زيمــان “الآلات العازبــة” طمــح معرضنــا إلــى طــرح تســاؤلات حــول إنتاجيــة 
“الخرافــة” التــي تتفــق مــع موضوعيــة المعــارض، التــي أشــهرها زيمــان. يكشــف معــرض زيمــان عــن 
ــح  ــرض لصال ــذا المع ــاج ه ــى انت ــي أدت إل ــطة الت ــع الأنش ــل جمي ــا تجاه ــن خلاله ــم م ــة يت ــدة عضوي وح
ــع للمعــارض ، أنشــأ زيمــان  ســرد شــامل وموحــد منســوج مــن خــال الأعمــال المعروضــة. فــي دوره كصان
ــو دور  ــوم، وه ــه الي ــا نعرف ــان، كم ــن الأحي ــر م ــي كثي ــيطر ف ــتقل، والمس ــم، المس ــخصية القي ــا ش أيض

داخــل المجــال الفنــي الــذي عــزز بشــكل كبيــر هيمنــة هــذا النــوع مــن المعــارض.

طمحنــا إلــى تأســيس أســلوب مبنــي علــى التعــاون بيــن القيميــن والفنانيــن، و ســعينا إلــى الكشــف 
ــات  ــو الاختلاف ــن مح  ع

ً
ــا ــارض ، فض ــاج المع ــة إنت ــي عملي ــة ف ــات المتأصل ــرات والتباين ــع التوت ــن جمي ع

 مــن مجــرد عــرض 
ً
 المعــرض الموضوعــي القائــم علــى قيّــم الواحــد. وبــدلا

ً
المتعــددة التــي ترافــق عــادة

شــبكة اجتماعيــة ، قررنــا إنتــاج عــرض “حــول شــيء مــا ”، بمــا جعــل الفصــل بيــن مقاربتيــن فــي تفكيرنــا 
؛ ضــرورة التعامــل مــع موضــوع هــذا المعــرض مــن جهــة، ورغبتنــا فــي إظهــار توثيــق العمليــة 

ً
 جليــا

ً
أمــرا

التــي أدت إلــى إنتــاج معرضنــا مــن جهــة أخــرى. اقترحنــا, بالنســبة لطرحنــا الأول، العــودة إلــى مــا تــمّ 

الرعب، الرعب، الرعب 
هارولد زيمان و الأرشيف



Plan of The Bachelor Machines at the Venice Biennial, 1975
Sketch by Harald Szeemann
Harald Szeemann with by through because towards despite: 
Catalogue of All Exhibitions 

(Left)

(Right) Plan of the horror, the horror, the horror at the AUB Byblos 
Bank Art Gallery,2018
Sketch by Nare Sahakyan
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